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قدردانی "بانک" از تیم راه اندازی 
درگاه خدماتی مناطق آزاد 

اقتصاد کیش -     مشاور رییس جمهور و دبیرشورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، در 
حاشیه نشست شورای معاونین و مشاورین دبیرخانه شورایعالی با اهدای لوح از مدیریت و تیم 

راه اندازی درگاه خدماتی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی قدردانی کرد. 
در متن پیام تشکر مرتضی بانک از محمدامین الله داد مدیر پنجره واحد آمده است:

من لم یشکر المخلوق لم یشکر الخالق
جناب آقای محمد امین الله داد

دبیر محترم کمیته راهبردی  فناوری اطلاعات و  مدیر پروژه پنجره واحد 
با سلام 

همانطور که می دانید مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در کشور ما با ماهیتی متفاوت از سرزمین 
اصلی و با هدف بومی سازی مدل های پیشرفته تعاملات اقتصادی دنیا راه اندازی شده است 
تا پیشران و الگو سازچابک سازی و فرآیند محوری قرارگیرند و بتوانند موجبات ارتقاء جایگاه 

ایران در عرصه های نوین بین المللی را فراهم آورند.
امروز مفتخرم که به همت جنابعالی و مجموعه همکاران محترمتان و با به ثمرنشستن تلاش 
سه ساله »درگاه خدماتی  مناطق آزاد و ویژه اقتصادی« استقرار یافته است و ماحصل آن شفاف 
سازی عملکرد، یکپارچه سازی ارائه خدمات، حذف چرخه های انحصارطلبی و واسطه گری، 

ایجاد پویایی و بهبود در فضای کسب و کار این مناطق با بر خط سازی فرآیندهاست 
که به دنبال آن تسریع و تسهیل در امور سرمایه گذاران، فعالین اقتصادی و بهبود ذینفعان 
مناطق را در پی خواهدداشت. از آنجا که پیاده سازی دولت الکترونیک از منویات رهبر معظم 
انقلاب )مد ظله  العالی( و نیزیکی از سیاست های دولت تدبیر و امید است، قطعاتًحقق این مهم در 
مناطق آزاد موفقیت بزرگی به شمار می آید که مرهون خدمات جنابعالی و همکارانتان می باشد. 
مطمئناً ایجاد فضای امن سرمایه گذاری در سال جهش تولید از نزدیکترین و ملموس ترین 
دستاوردهای این سامانه ها می باشدکه می توانند پس از دریافت نتایج قابل قبول به سایر نقاط کشور 
نیز تسری یابد. برخود لازم می دانم از همت بلند و صادقانه جنابعالی که با تلاش های مستمر و 
برنامه ریزی های انجام شده یکی ازخدمات ماندگار و تاثیرگذار در کشور را به ثمر نشانده اید عمیقاً 
و صمیمانه قدردانی نمایم، توفیقات روزافزون جنابعالی را از خداوند متعال خواستارم .گفتنی 
است؛ فاطمه آمره مدیر توسعه و تحول اداری دبیرخانه شورایعالی، صدیقه توکل، حامد قلی زاده 
و حسین مسافر از دیگر اعضای تیم راه اندازی درگاه خدماتی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی هستند 

که از سوی دبیرشورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی مورد تقدیر قرار گرفتند. 

موانع اعطای اقامت به سرمایه گذاران 
خارجی به سرعت رفع شود

معاون اول رییس جمهور:

اقتصاد کیش -   اســحاق جهانگیری در جلسه 
بررســی نحــوه اعطای مجوز اقامت ۵ ســاله به اتباع 
خارجــی ســرمایه گذار و ســپرده گذار در ایران که 
به ریاســت وی برگزار شــد،  یکی از راه های ورود 
ســرمایه خارجی به کشور را تسهیل در اعطای اقامت 
به سرمایه گذاران و سپرده گذاران اتباع خارجی عنوان 
کرد.معاون اول رییس جمهوری اظهار داشت: شرایط 
اعطــای اقامــت در ایران باید به گونه ای باشــد که با 
سایر کشــورهای همســایه قابل رقابت بوده و برای 
ســرمایه گذار خارجی جذابیت داشــته باشد و نباید 
بی جهت به سرمایه گذاران خارجی که متقاضی اقامت 

در ایران هستند، سختگیری کرد.
جهانگیری با تاکید بر ضرورت رفع هرچه سریعتر 
مقررات دست و پاگیر اداری برای اعطای اقامت به اتباع 
خارجی ســرمایه گذار و سپرده گذار در ایران، از وزارت 
کشــور خواســت این موضوع را در کمیتــه مربوطه با 
حضور نمایندگان وزارت امــور خارجه، وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی و ســایر دســتگاه های 
ذیربط مورد بررسی قرار داده و پیشنهادات خود را برای 
تســهیل شرایط اعطای اقامت به سرمایه گذاران خارجی 

ارائه دهند.
در این جلســه که وزیران امور خارجه،  کشــور و 

نمایندگان ســایر دستگاه های ذیربط نیز حضور داشتند، 
 گزارشی در خصوص شیوه نامه اعطای اقامت ۵ ساله به 
اتباع خارجی سپرده گذار در ایران ارائه شد و موانع موجود 
نظیر بالا بودن مبلغ ۲۵۰ هزار دلار برای سرمایه گذاری، 
عدم امکان تملک ملک و ســایر سخت گیری های پیش 
روی اتبــاع خارجی متقاضی اقامت در ایران مورد بحث 

و تبادل نظر قرار گرفت.

همچنین مقرر شــد این موضوع در کمیته مربوطه 
در وزارت کشــور و با حضور نمایندگان دستگاه های 
ذیربط مورد بررسی قرار گیرد و راهکارهای لازم برای 
رفع موانع پیش رو و ســهولت بخشیدن به روند اعطای 
اقامت به اتباع خارجی ســرمایه گذار و ســپرده گذا در 
ایــران را ظرف یک ماه تدوین و بــرای تصمیم گیری 

ارائه شود.

اقتصاد کیش -   ۸۰۰ کیلومتر از کریدور ساحلی 
جنوب کشور در هرمزگان قرار دارد که این کریدور باید 
تا پایان امسال در این استان به طور کامل به بهره برداری 

برسد. 
کریدور ساحلی جنوب کشور شامل هزار و ۶۴۶ 
کیلومتر در اســتان های خوزستان، بوشهر، هرمزگان و 
سیستان و بلوچستان است،این کریدور که به طول هزار 
و ۶۴۶ کیلومتر از مرز شــلمچه آغاز می شود و تا گواتر 
در سیستان و بلوچستان ادامه دارد، افزون بر ۵۰ درصد 

آن در استان هرمزگان قرار دارد.

استاندار هرمزگان در نشست با مدیران حوزه راه و 
شهرسازی هرمزگان در این رابطه به ضرورت برنامه ریزی 
برای ســفر وزیر راه و شهرســازی به استان اشاره کرد و 
اظهارداشت: کریدور ســاحلی جنوب نقش کلیدی در 
ارتقای ایمنی حمل و نقل دارد و باید برنامه ریزی در این 

راستا جدی تر باشد.
فریــدون همتی افزود: در این ســفر برای بازدید 
وزیر راه و شهرســازی از بازســازی روستاهای آسیب 
دیده از ســیل در جاســک، افتتاح پل احداث شــده بر 
روی رودخانه جگین در شهرســتان بشاگرد و همچنین 
عملیــات بازگشــایی ۱۸۰ کیلومتر راه روســتایی در 

شهرستان بشاگرد برنامه ریزی شود.
وی یــادآور شــد: در حــوزه راه روســتایی، 
برنامه ریزی های مهمی به ویژه برای شهرستان بشاگرد 
در ســال جاری صورت گرفته که از جمله آن آسفالت 
و احداث ۱۳۵ کیلومتر راه روســتایی و بازگشایی ۱۸۰ 

کیلومتر راه روســتایی دیگر در این شهرســتان اســت 
و یکی از اقدامات ضروری برای شهرســتان بشــاگرد 

محسوب می شود.
وی بــر برنامــه  یزی، نظــارت و پیگیری تکمیل 
طرح های حوزه راه  وشهرســازی در سال جاری تاکید 
کرد و اظهارداشــت: در ۳۵۰ هکتار از اراضی شــمال 
بندرعباس برای ســاخت شهرک مســکونی ۱۰ هزار 
واحدی هدف گذاری شده که اقدامات آن باید با جدیت 
بیشتری صورت گیرد.استاندار هرمزگان ابرازداشت: در 
محله اســلام آباد و گلکنی بندرعباس نیز هزار و ۱۰۰ 
واحد مســکونی در راستای ساماندهی و نوسازی بافت 

فرسوده این محله احداث می شود.
همتــی هم چنیــن از برنامه ریزی برای ســاخت 
شهرک مسکونی در محدوده بندر چارک تا بندر آفتاب 
در بندرلنگه خبر داد و بر لزوم پیگیری اجرای آن تاکید 

کرد.

    معاون اول رییس جمهوری گفت: باید موانع اعطای اقامت به ســپرده گذاران و ســرمایه گذاران خارجی به سرعت 
رفع شود.

آخرین وضعیت ایجاد مناطق
 آزاد و ویژه اقتصادی جدید

جلسه شورای شهربرای سوال از 
شهردار بندرعباس به حدنصاب نرسید

اقتصاد کیش -    آنطور که مسئولان در شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اعلام 
کردند در حال حاضر لایحه ایجاد 9۰ منطقه ویژه و همچنین هشت منطقه آزاد و ۱۳ منطقه ویژه 
در مجمع تشخیص مصلحت نظام در حال بررسی بوده و وضعیت آن مشخص نشده است. 
معــاون برنامه ریزی و هماهنگی دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
درباره آخرین وضعیت ایجاد مناطق آزاد و ویژه اقتصادی که لایحه آن در ســال گذشــته در 
مجلس به تصویب رســید، توضیح داد: لایحه ای که دولت به مجلس ارائه کرده بود شــامل 
ایجاد هشت منطقه آزاد و ۱۰ منطقه ویژه اقتصادی بود، اما مجلس در بررسی خود 9۰ منطقه 

ویژه اقتصادی را به آن اضافه کرد.
جعفر آهنگران گفت: بعد از بررسی لایحه در شورای نگهبان به مجلس برگشت و البته 
پیشنهادات جدا شد؛ به طوری که 9۰ منطقه ویژه به پیشنهاد مجلس و هشت منطقه آزاد و ۱۳ 

منطقه ویژه اقتصادی با پیشنهاد دولت در مجلس نهایی شد.
آهنگران با بیان اینکه لایحه پیشنهادی دولت و مجلس برای ایجاد مناطق جدید برای 
دریافت نظر به مجمع تشــخیص مصلحت نظام ارائه شــد گفت: به هر حال بررســی های 
کارشناسی در مجمع بسیار طولانی است و به نظر نمی رسد تا حداقل سه ماه آینده نتیجه آن 

نهایی و به مجلس اعلام شود.
معاون برنامه ریزی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی همچنین با اشاره به 
اینکه ایجاد مناطق جدید به طور حتم با محدودیت هایی از جمله تردد و یا امور گمرکی مواجه 
خواهد شد افزود: فعلا باید منتظر نظر مجمع بود و بعد از آن بررسی ها و ساز و کارهای تشکیل 
مناطق و زمان آن مشخص خواهد شد.این در حالی است که با وجود اینکه هنوز مناطق آزاد و 
ویژه جدید تشکیل نشده حواشی با خود به همراه داشته، از سویی برخی ایجاد این مناطق را 
بدون توجیه اقتصادی دانسته و یا برخی معتقدند که مانعی برای توسعه تولیدات داخل خواهد 
بود. در همین رابطه چندی پیش اصناف حوزه پوشاک طی نامه ای به شورای نگهبان ضمن 
انتقاد از عملکرد ضد تولیدی برخی دستگاه ها خواستار جلوگیری از گسترش مناطق آزاد به 

دلیل مغایرت های قانونی طرح ها و لوایح افزایش این مناطق با اسناد بالادستی شده است.

اقتصاد کیش -    نشست شورای اسلامی 
شــهر بندرعباس برای پاسخگویی شهردار به 
ســوالات ۲نفر از اعضای شهر، به دلیل غیبت 
چهار عضو شورا و نرسیدن به حد نصاب قانونی، 
لغو شــد. قرار بود در یکصد و هفتاد و هفتمین 
جلسه شورای شهر، عباس امینی زاده پاسخگوی 
پرسش های رسمی فاطمه جراره رییس شورا و 

اسماعیل بواشه دیگر عضو شورا باشد.
اما از ۱۱عضو شورا، آبتین امیری، کیانوش 
جهانبخش، جواد بــلارک و فرزانه آرامش در 
این نشســت که دستور کار آن از قبل به اعضا و 

رسانه ها اعلام شده بود شرکت نکردند.
رییس شورای شهر بندرعباس در این باره 
گفــت: فقط فرزانه آرامش از قبل غیبت خود را 

اطلاع داده بود و امیدواریم بقیه اعضای غائب، با توجه به دستور کار مهم شورا، دلیل منطقی 
برای شرکت نکردن در این نشست داشته باشند.  به این ترتیب طبق اعلام جراره، پاسخ شهردار 

به پرسش ها به نشست بعدی شورا در ساعت ۱۳روز سه شنبه ۱۳خرداد موکول شد.
امینی زاده قرار بود هفته گذشــته پاســخگوی سوالات اعضای پرسشگر شورای شهر 

بندرعباس باشد اما خواستار تمدید فرصت حضور در صحن علنی شورا شد.

توسط  معاون برنامه ریزی و هماهنگی شورای عالی مناطق آزاد 
تشریح شد؛

"رفع موانع در صدور مجوزها و کاهش بوروکراسی اداری "عباراتی که بارها و بارها بدان 
پرداخته شده است اما متاسفانه هنوز هم مانعی جدی بر سر راه  تحقق شعارهایی است که گاه 
و بیگاه از سوی مسئولان در جهت تسهیل امور اداری شنیده می شود و متاسفانه جزیره کیش 

نیز به آن  مبتلا است.
برای تمدید یک مجوز ساده حتی برای مجموعه ای که سالها از عمر فعالیتش می گذرد و 
سوابق کاری مشخصی دارد ، بارها و بارها باید به بخشهای مختلف مراجعه حضوری کرد و با 
انواع و اقسام ارائه کپی های مکرر  از مدارک و تحویل آن به واحد های مختلف روبرو شد دریغ 
از یک اسکن ساده و ثبت آن در سیستم مشترک و دسترسی سایر بخش ها به آن! شعار دولت 

الکترونیک و سیستم یکپارچه داده می شود اما دریغ از اجرا و عمل به آن!
کوتاه کردن روال های اداری، حذف امروز و فردا گفتن های غیرضروری به ارباب رجوع 
و اســتفاده حداکثری از توان بخش خصوصی، بهره وری از ظرفیت های موجود موضوعاتی 

هستند که ظاهرا تنها در حد شعار باقی مانده است. 
وجود کاغذبازی ها و بروکراسی منفی بعنوان  ' ام الامراض' مشکلات و موجب سرمایه 
گریزی ها، عدم پیشرفت منطبق بر ظرفیت ها و توانایی های موجود و دیگر مشکلات است و 
باید چاره ای برای آن اندیشید. ادامه این روند جز ایجاد بی انگیزگی و از دست دادن فرصت ها  

نتیجه دیگری در پی نخواهد داشت.
مروری بر تاریخچه واژه بوروکراسی و آنچه به غلط در فرهنگ ما جا افتاده است در این 
مقال خالی از لطف نیست. واژه  بوروکراسی نخستین  بار در قرن هجدهم )سال ۱7۴۵( توسط 
 'bureau' اقتصاددان فرانسوی به نام 'وینست دوگورنی' مطرح شده است. او به واژه فرانسوی

به معنی میز تحریر، دفتر و اداره، پسوند 'cracy' به معنای حکومت را افزود.
با مطالعه معنای لغوی، مفهوم و تاریخچه بوروکراسی درخواهیم یافت که بوروکراسی یا 
دیوانسالاری دارای دو رویکرد بوده است که در رویکرد نخست هدف آن توسعه ساختارهای 
اداریِ اقتصادی و سیاسی بوده اما در عمل در بسیاری از جوامع بویژه جامعه ما به درستی اجرا 

نشده و با کاستی ها و سوءاستفاده همراه شده به همین دلیل در اذهان عمومی بار منفی دارد.
در نظر عامه مردم کشــور ما نیز نظام بوروکراسی بر ناکارآمدی و کاغذبازی های زائدی 
دلالت دارد که نه تنها گره از کار مراجعه کنندگان به ادارات  دولتی نمی گشاید بلکه مشکلات 

پیچیده ای برای آنان ایجاد می کند.
گرفتن امضاهای پیاپی، رفت و آمد های مکرر بین قسمت های مختلف ادارات و شنیدن 
امروز و فرداهای بســیار از کارمندان همگی تصوراتی اســت از واژه 'بوروکراسی' که در اذهان 
عمومی و هر کسی که حداقل یک بار رفتن به ادارات دولتی را تجربه کرده باشد، نقش می بندد.
اما بوروکراســی در اصل زنجیره ای مشخص از فرماندهی، با جریان مسئولیت ها از بالا 
به پایین اســت که کمک می کند رفتارها بطور منظم، پیش بینی پذیر شــود و آنها را در مسیری 

خردگرا و قابل نظارت قرار دهد.
به عقیده 'وبر' "جامعه شــناس آلمانی" سازمان های اداری کاملا بوروکراتیک، از لحاظ 
فنی، توانایی حصول بیشترین کارآیی را دارند و بروکراسی شناخته شده ترین ابزار فردگرایانه 

برای اعمال کنترل بر افراد است.
بروکراســی از دیدگاه 'کانت' حکومت اداری و قاعده مند محســوب می شود که در آن 
شرح وظایف و اختیارات هر فرد مشخص است و روند تحقق هر عملی در سازمان از ابتدا تا 

انتها مدون است.
'آنتونی  رابینز' معتقد است که بوروکراسی اگر بر اساس سازمان منطقی بنیان شود، کارآمد 
اســت بطوریکه وجود پستهای سازمانی بصورت سلســله مراتب با اهداف روشن، موجب 
تسهیل در انجام امور سازمان می شود، همچنین وجود قدرت در پست سازمانی بر مبنای روابط 

غیرشخصی، موجب حذف نفوذ اشخاص در واگذاری مشاغل می شود.
باتوجه به تعاریف مذکور و اساس و بنیان این نظام درخواهیم یافت که بروکراسی در ذات 
خود از ابراز سلایق شخصی و هرج و مرج در انجام امور جلوگیری کرده و شکل و سامانی بر 

اساس قوانین و مقررات به امور اداری در فعالیت های اقتصادی و سیاسی می دهد.
همچنان که بوروکراسی یا دیوان سالاری در جوامع پیشرفته موجب توسعه اقتصادی شده 
ولی در جوامع توسعه نیافته بدلیل پیاده کردن نادرست آن، عدم بومی سازی و ضعف در مطابقت 

آن با فرهنگ بومی کشورها، حتی به 'فساد اداری' منجر شده است.
در جهان امروز 'سرعت' یکی از مهمترین اصولی است که باید در انجام امور رعایت شود 
زیرا عدم وجود ســرعت به معنای از دســت دادن فرصت ها، عقب ماندن از رقبا و به بارآوردن 
'هزینه های  بسیاری است که برغم دیده نشدن و لمس نشدن می تواند جامعه ای را در خود ببلعد.
به هر حال بوروکراســی در جامعه ما باری کاملا منفی به خود گرفته و نه تنها در روند 
سرمایه گذاری و تولید مانع ایحاد کرد بلکه از مهمترین عوامل نارضایتی ارباب رجوع و زمینه 

ساز فساد اداری است.
این موضوع که بوروکراســی زاید دقیقا چه آثار یا کنش منفی بر روند ســرمایه گذاری و 
تولید داشته و سهم دقیق آن در نارضایتی ارباب رجوع تاچه اندازه بوده هنوز مشخص نیست و 

این کار نیازمند پژوهش و بررسی دقیق است.
از طرفی کارشناسان معتقدند: برای مقابله یا حذف بروکراسی زاید باید راهکارهای علمی 

و کارآمدی اتخاذ شود که این امر نیز نیازمند تحقیقات جامع و دقیق است.
به گفته کارشناسان، بروکراسی یا دیوانسالاری زاید در جامعه ما به عنوان یک معضل جدی 
و گریبانگیر مطرح اســت و تازمانیکه برای برطرف کردن این مانع، اقدام جدی نشــود ، روند 

سرمایه گذاری و تولید در مسیر صحیح قرار نمی گیرد.
با این تفاسیر کسی که قصد دارد یک فعالیت تولیدی یا خدماتی را انجام بدهد برای کسب 
مجوز های لازم باید به ادارات و سازمان های مختلف مراجعه کند. شاید این بخش از کار زجر 
آورترین قسمت انجام یک کار تولیدی است زیرا بوروکراسی اداری در سیستم دوایر دولتی ما 
آنقدر گسترده و پر پیچ و خم است که انسان را کلافه می کند. از آن بدتر نوع برخورد کارکنان 
ادارات با ارباب رجوع اســت که آن نیز خود از فرآیند پیچیده بوروکراسی بدتر است و برخی 
مواقع کارمند یک اداره برای انجام یک کار ساده تصورش این است که به ارباب رجوع لطف 

فوق العاده  ای می کند! 
روانشناسی مدیران و کارمندان ادارات دولتی ما نیز اینگونه است که اگر ارباب رجوعی 
به کارمند، به خاطر طولانی شــدن فرآیند کار و یا خطایی که وی مرتکب می شــود تذکر و یا 
اعتراضی بکند، قطعا کارش با تاخیربیشــتری  انجام می شــود و یا با پیچ و خم های جدیدی 
مواجه می شود تا دیگر به کارمند دولت تذکر ندهد!. حتما برای شما هم پیش آمده وقتی به 
اداره ای مراجعه می کنید، اولا فردی وجود ندارد که فرآیند انجام کار را به شما اطلاع بدهد 
و از هــر کــس ســئوالی می کنی کار را به بخش دیگری محول می کنــد و آنقدر بالا و پایین 
می شوید تا بالاخره از ارباب رجوع دیگری کمک می گیرید، نکته مهم این است که در کشور 
ما تاکنون طرح های متعدد و فراوانی برای حل مشــکل بوروکراســی زائد اجرا شده که یکی 
از این موارد طرح تکریم ارباب رجوع بود. مســئولان هم از صدر تا ذیل همه بارها شــعار 
احترام به ارباب رجوع و رســیدگی به مردم را تکرار می کنند اما در عمل کمتر کســی چنین 

شعارهایی را لمس می کند. 
نکته دیگر اینکه انجام یک فعالیت اداری مثلا اخذ مجوز احداث یک کار تولیدی که این 
روزهای واقعا بدان احتیاج است در کشور ما زمان ندارد و هیچکس نمی تواند ادعا کند گرفتن 
چنین مجوزی چقدر زمان لازم دارد و ادارات دولتی  ظرف چه مدت زمانی چنین مجوزی را 
باید صادر کنند!؟ در حالیکه انجام چنین اموری در بسیاری از کشور ها حتی کشور های کمتر 
توسعه یافته حساب و کتاب و زمان مشخص دارد و در بسیاری از کشورها که نیازی به حضور 
ارباب رجوع در ادارات نیست و همه امور با اخذ یک مجوز از طریق اینترنت و فضای مجازی 
انجام می شود و ارباب رجوع کارمند و مسئولی را نمی بیند و لازم نیست ببیند. سیستم اتوماسیون 
نیز به گونه ای تنظیم شده که مدت زمان انجام هر کاری را به روز و ساعت مشخص کرده است 
و اگر کارمندی کارش را با تاخیر انجام دهد در سیســتم کاملا قابل رویت اســت اما پیاده شدن 
آن و کاربردی شده سیستم اتوماسیون پکپارچه که دسترسی بخش های مرتبط را هموار کند 

موضوعی دیگر است! 
متاســفانه مــا هنــوز فرهنگ کار اداری را نمــی دانیم، هنوز نتوانســته ایم دولت 
الکترونیک را جایگزین مراجعات حضوری کنیم! و هنوز نتوانســته ایم برای انجام یک 
فعالیت تولیدی یا خدماتی، فرآیند ســاده تعریف کنیم و زمان مشــخصی را برای اجرای 
آن بگذاریم که اگر اداره ای وظیفه اش را در زمان مشــخص قید شــده انجام نداد، ارباب 
رجوع بتواند شکایت کند و حقوقش را مطالبه نماید. نکته مهم دیگر اینکه حاضر نیستیم 
از سایر کشورهای پیشرفته هم الگو برداری کنیم . متاسفانه دستگاه های دولتی در کشور 
به ســازمان های نارضایتی تراشــی برای مردم تبدیل شده اند و هیچکس هم در این زمینه 
مســئولیت نمی پذیرد. امیدواریم مســئولان در نشست های خود فکری جدی برای حل 
معضل بوروکراســی زائد اداری در سیســتم دولتی کنند.اما جزیره کیش به عنوان یک  
منطقه آزادپیشتاز ، می تواند در جهت تسهیل امور اداری سیستمی مجزا در جهت سرعت 
کار تعریف کند و کار ارباب رجوع را در زمانی مشــخص و بدون مراجعه حضوری به 

سرانجام مطلوب برساند. 
امید آن می رود که این موضوع حداقل در جزیره کیش رنگ واقعیت به خود بگیرد تا 
سیســتم کشــوری نیز با الگو برداری از آن گوشه ای از مشکلات و نارضایتی مردم را مرتفع 

سازند!
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